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 دکلوژانرا با زبان یزدی شنیدیم و قبلش هم آقای دکتر  هاقلعهصحبت کردند،  آقای دکتر اولیاء با آن لهجۀ شیرین یزدی

، اینجا به بعد اگر اجازه دهیدکردند و خانم چوبک هم با لهجۀ قزوینی، خوب از یمرا با لهجه و زبان فرانسوی صحبت  هاقلعهوازن، 

 کنم از عزیزان تشریف بیاورند.یمشود که تقاضا یممیزگرد ما شروع 

 ارفالمعةریداست از جناب آقای بجنوردی رئیس و بنیانگذار هاقلعهو تاریخ مهندسی  هادانشنامهمیزگردمان در خصوص 

کنیم تشریف بیاورند و نیز جناب آقای دکتر محمدمنصور فلامکی و جناب آقای دکتر محمدحسن طالبیان یمبزرگ اسلامی تقاضا 

 کنم تشریف بیاورند.یمتقاضا 

وانستند که گفتند اگر ت حضور دارند. ایشان همین الآن در جلسۀ هیأت وزیران این جلسه هستند اول اینکه آقای حناچی غایب

  رسانند.یمخودشان را 

یی کردند در مورد قلعه. خانم دکتر چوبک ابتدا هم هاصحبتکنیم. سه بزرگوار یماجازه بدهید بحث میزگردمان را شروع  اگر

ال کار دهندۀ بیست سواقعاً این صبر و حوصلۀ ایشان نشان ،را صحبت کردند و هم بیشتر بر الموت تأکید کردند هاهقلعدربارۀ 

از آن سوی دنیا  نزکلود واژانکار عملی روی این قلعه بود. آقای  97م داده بودند در سال ایشان بود. آخرین کارهایی که انجا

ی مهندسی روی هم آمده و چه هادورهاند و تحلیل کردند که چه و برج باروهای ایران را از نزدیک دیده هاقلعهآمدند، ولی اکثر 

ب جلو رفتند و تحلیل کردند و جال هانامتر اولیاء خیلی روی اعداد و اسامی و دهند. آقای دکیماتفاقاتی افتاده و هنوز هم دارند ادامه 

قدر چ هاقلعهشویم که این یمکردند که باز هم باید ادامه دهند. شاید هم اشتباه کنند روی این اعداد و متوجه یمبود که اشاره 

 تأثیر مستقیم بر تاریخ و مهندسی ما دارند.

ی زیادی را نوشته و هادانشنامهتا الآن  62بزرگ اسلامی از سال  المعارفةریدارا شروع کنیم که مرکز  سؤالشاید از اینجا 

 نوشته شود. هاقلعهشاید آقای بجنوردی در ایران باید با چه نگاهی روی  ،هم نوشته شده هاقلعهدر مورد 

 

 



 بجنوردی

یک نگاه فرهنگی دارم و طبیعی است که بیشتر فرهنگی هستم تا فنی،  «دانشنامۀ مهندسی در ایران»من خودم دربارۀ 

صورت مجرد بفهمیم و نگاه کنیم. اول باید ببینیم که در چه توانیم قلعه را بهینممن معتقدم برای درک قلعه و شاخت قلعه اولاً 

به وجود آمده. ما وقتی  وب چه مناسباتیشرایطی اجتماعی، در چه شرایط تاریخی، در چه شرایط اقتصادی و به اصطلاح در چارچ

پردازیم که مصالح ساختمانی آن چیست و چه جوری تهیه شده، یا نقشه معماری ینمیسیم صرفاً به این قلعه را بنو یک خواهیمیم

از این  رفهمیم. اگر غییمکنیم و یمآن چگونه است یا استحکامات آن به چه صورت است، بلکه در یک متن تاریخی آن را نگاه 

 باشد نگاه ما ناقص خواهد بود.

بسا در واقع در اینجا ما با شرایط اقتصادی، فرهنگی، سیاسی و جوانب مختلفی که این قلعه به وجود آمده سروکار داریم. چه

و در  بوده یی که در دورۀ ساسانیانهاقلعهی مختلف بازسازی شده و به اصطلاح هادورهاین قلعه در طول تاریخ چندین بار و در 

 طلبد که ما شرایط تاریخییمیی بر آن افزوده شده و بازسازی شده، تمام اینها هاساختمانی شده و برداربهرهدوره اسلامی مجدداً 

معنای توانیم یک سازه را منهای شرایط محیط آن، محیطی که آن را به وجود آورده نگاه کنیم. این بهینمعبارت دیگر را ببینیم. به

کنیم و یمخواهیم نگاه کنیم و بنویسیم بخش زیادی از وجوه فرهنگی جامعه را منعکس یماست که وقتی که یک قلعه را این 

به وجود  ییهاداستانی اقلعهشناسانیم. اضافه بر این در اطراف هر یماین بسیار بسیار مهم است که به جهانیان و به ایرانیان 

 .ه داردها جنبداستان ینبعضاً اآید و یم

زماتیک حضور داشتند؛ وقایع تاریخی به وجود آمده؛ حتی معماری آن قلعه مربوط  های کارییتشخصبسا چه هاقلعهدر این 

روید که خانم چوبک )خدا یمشود به شرایط اقتصادی، نظامی، سیاسی و تاریخی آن دوره، مثلاً وقتی که به قلعۀ الموت یم

ی هالعهقالله که در زمینه و همچنین یاد کنم از رئیس کتابخانه جناب آقای دکتر عنایت شان کند( خیلی زحمت کشیدندحفظ

بسا ای است و چهچیدهیپمثلاً سیستم آب الموت سیستم بسیار  ،اسماعیلی مخصوص روی قلعۀ الموت خیلی کار کردند ایشان گفتند

حقیقت است؛ یعنی هنوز تحقیق و داستان است و چقدرِ آن دانیم چقدرِ آن ینمسرایی شده. ما حتی در اطراف این هم داستان

ی هانبهجیی است و اگر بتوانیم واقعاً هاداستانالافلاک و ... هر یک حامل کاوش ادامه دارد. مثلاً قلعۀ قروه کردستان یا قلعۀ فلک

و مهندسی  ی فنیهاجنبهکه ما به شود که فقط این نیست یمفرهنگی و معرفتی اینها را بنویسیم، آن وقت این فکر ما اصلاح 

تی ی فرهنگی بسیار قوی است و من برای همین وقهاجنبهطور نیست یناپردازیم، نه یممسئله به معنای دقیق کلمه، فقط به آن 

 فالمعارةریداگفتند نقش مهندسی، در ایجاد فرهنگ و تمدن دیده نشود و در این یمکردم، یمکه با آقای دکتر محمودی صحبت 

نقش سازندگی دارند. فلاسفه هم دارند مورخان هم  هارشتهباید ما این را ببینیم. مهندسان ما سازندگان کشورند. درست است همۀ 

دارند، ادبا هم دارند، شعرا هم دارند، بسیار خوب همه اینها تحسین برانگیز است، شکی نیست، ولی آنچه را که به نظر خودم تا به 

ای شرایطی به تواندینمکنند، این یمکنند و چیزهایی را که خلق یمقش مهندسان است. مهندسان با کاری که حال مفقود مانده، ن

را که در آن به وجود آمده باشد. باید ما آن شرایط را بشناسیم. وقتی که قلعۀ الموت را بخواهیم بنویسیم، باید وضع سیاسی، 

گری یظامن مسائلاقتصادی، شرایط جامعه، حتی شرایط مذهبی آنها و حتی رابطه قومی آنها با طوایف دیگر، با اقوام دیگر و بعد 

یمان هاداستانلای شود و مخصوصاً ما در لابهیمرا در نظر بگیریم که مستقیماً حتی با خود معماری هم مربوط  ائلمسو خیلی از 

نقش پدیدآورنده دارند، نقش مهمی دارند. من استدعایم از آقای دکتر محمودی مدیر اجرایی این دانشنامه  هاقلعهکه این  بینیمیم

نفر  طور نباشد که فقط یکیناببینند و برای هر یک از قلاع پروندۀ علمی جامعی فراهم شود. را  هاجنبهاین است که باید این 

معماری  داند و به اصطلاحشناسد یا محاسبات استحکام را مییمخواند یا مصالح را همه نقشۀ معماری را میینادلیل اینکه مثلاً به

آید، یمه وجود ی که بادانشنامهاه جامعی به مسئله نگریسته شود. آن وقت باید با نگداند، فقط این نیست. فقط این نیست و می



 خواهیم به وجود بیاوریم. متشکرم.یمی است که واقعاً نوآوری دارد؛ یعنی همان چیزی که ادانشنامه

 محمودی

ار هری، چهرۀ ماندگآقای بجنوردی فرمودند ولی آقای دکتر فلامکی شما استاد مسلم معماری استاد مسلم مرمت و مرمت ش

یی که در هادانشنامهیی که آقای بجنوردی فرمودند از نظر شما آقای دکتر تعداد هاصحبتاش را نگویم... ولی با این یهبقو دیگر 

 کنم از آقای بجنوردی ولی به نظر شما تکراری نیست نوشتنش.یمتا الآن کم نبوده، عذرخواهی  ایران تا حالا انجام شده

 فلامکی

های آقای بجنوردی چیزی ندارم. از آقای دکتر محمودی نپرسیدم که من چه باید بگویم و به من هم یشفرمامن بعد از 

 نگفتند فقط راهم دادند که اینجا در خدمتتان باشم.

اصلی که برایم مطرح بود این است که از این دانشنامه سخن بگوید و این را هم به دست معماران سپرده است و اما نکتۀ 

ین کردند )توجه شود(. حالا ایمکه دانشگاه تهران بودند بسیار جدی روی این قضایا کار یزمانسرور بنده آقای دکتر محمودی هم 

ی را مطرح کند و این طریقه بسیار قدیمی شده است و منفعل و سازنده هنوز اتازهجهان دو تا را با هم یکی کنیم بگوییم دانشنامه 

ی هاطهرابمعمول در کشورمان را کنار بگذارد و به قلعه به عنوان اثری نگاه شود که گویی قلعه زنده است و در زنده بودنش هم 

ید و این بخشی از سرزمینی است که هنوز عجالتاً زنده است و گونه ببینیناای با محیط اطراف خودش دارد. این را یچیدهپبسیار 

کنیم و به آن پایبند هم هستیم. من یادداشتی کردم که یم تجربهست که داریم هاقرناین زنده بودن را در تمام سطح کشورمان 

 کسی رایبکه با تعهد نگذارند  یاهعنوان مقولرا به گیرد و اینیمنکتۀ اصلیش این است که یک بار دانشنامه بحث قلعه را جدی 

یه شکل که محتاج به این هستند به این مقوله این سند ملی ما قضیکسان، بلکه برای همۀ کنند تحلیل تعبیر برایدانشنامه را  دیگر

ذاشتم دم این را گیی را در حال متفاوتی تجربه کرهانمونهآورم. ینمی را خدمتشان انمونهکند. من اگر هم قبول کردم هیچ یمپیدا 

 عنوان یک موجودی که هنوز دارد زندگیکنار و الآن هم اگر به من بفرمایید که قلعه را چگونه باید دید خواهم گفت که قلعه را به

  .کنیمیم یزندگ یمدار یاخودمان چه جامعه ینکهکه ضمن ا شودیم سنگین یاربس هاییاثرگذارکند و یم

د کنیم که منفعل باشیمتواند باشد، ولی ما وادارش ینموقت منفعل یچهدهد. این یمی را از راه اصلاح به ما تحویل اجامعه

رف دکتر از ط بایداست که  یادداشتی اینو  کنیمن خدمت یشامنفعل که منتظرند ما برا یایبه صورت اش یمانهاتمام وعدهو به 

  شود. یادآوریبه هر حال  ،عظیمسازمان  اینبه هر حال به  محمودی

کار  کنیم تا به دیگران بگوییم، ولی با اینیمدانیم. همه را بلدیم. در بهترین شرایط کتاب چاپ یمما همه را از سیر تا پیاز 

رسند. این نگرش، نگرش منفعل است. ضمن اینکه مثبت است، منفعل ینمیی که در سراسر کشور داریم هیچ وقت به جایی هاقلعه

دارد. یمدهد وگرنه وجه انفعال را در آن نگه یمشود. اگر توانست پاسخ یمایستد که ببیند چگونه با آن رفتار یمست برای اینکه ا

ا البته این متعلق به تاریخ را که به آن نحوی که نگذاشتند م ی متکی به تاریخ و متعلق به تاریخ، نه متعلق به روز.هاقلعهولی 

ینجا اکنند. من نباید پرحرفی کنم و یمعنوان یک مجموعه شرایط فعال و اثرگذارنده در همه ابعاد به آن نگاه هخودمان تاریخ را ب

رسانم و خلاصۀ آن این است که اگر ما بخواهیم به قلعه یمیادداشتی دارم که برای خودم مفصل است که اگر بشود به عرضتان 

ی م به سرزمین قلعه برگردیم. به سرزمین قلعه که بنگریم مجبوریم به تاریخ سرزمینبرای بازشناسی قلعه موظفی حتماًنگاه کنیم، 

 برد که در آن و در اطراف آن قرار گرفته است. یمکه قلعه را در خودش نگه داشته نگاه کنیم و این الزاماً به شهرهایی 

در آن  یبوده که آثار زندگ یلدل ینقلعه به ا یادگهر بار ما به سدانند. یمآید که این مقوله را همه یمیک مقوله تازه پیش 

یم این آثار بنگریم، نه اینکه ببین به آن یجور یکرا در اون قلعه و فقط بر اون بر اون قلعه  یآثار زندگ یمو تلاش کرد یمکرد یداپ



وری به آید یا چه جیمشخصی، آثار خانوادگی و گروهی هستند اگر بخواهیم ببریم بیرون قلعه چه بلایی سرش  آثار که معمولاً

 شودیم یدهد یقلعه و شهرها به راحت ینکه انحصار مطلق ب جوریهر  ییخودشان به تنها گذارندیاثر م یاآ شود یایمآنها توجه 

خواهیم ، اگر بو عجالتاً مونده هنوزشود یمیی هست که در آنها زندگی هاقلعه .است یجد یاربحث بس یکها نه بودن قلعهادنهاد ینا

وریم توانیم به آن تکیه کنیم و مجبینمرا دیگر ما  هاقلعهشناسی روزمره شناخته شده معروف در یبآسبه اینها نگاه کنیم این 

ی اادهسشور وجود دارند به این افراد نگاه کنیم و این کار هایی که برای مدیران اجرایی کیتولئمستری را هم از یعوسگسترۀ 

نیست خیلی دوست داشتنی نیست بخاطر بیاوریم که اگر در یکی از شهرهای ما سیل جاری شود این سیل به غیر از خودش به 

د فقط در شهر اولی کنند. باییمداند همه خیال ینمکند و هیچ کس هم یمشهر دیگر انتقال پیدا  12شهر دیرین خودش و به 

و بیش از نیم قرن است که مهندس مشاور را دائر کردیم  هاستمدتدانند که یمگریبان آب را بگیرند، در حالی که همۀ عزیزان 

عنوان کسی که باید جای آن افراد همه چیز را ببینند. البته من اینجا خیلی بحث متفاوت و جدی برای خودم دارم که جرأت به

یی است که ما در کشورمان داریم همۀ ما هامقولهعرض برسانم ولی نهاد مهندسین مشاور یکی از بحث انگیزترین کنم به ینم

تا وزارتخانه داریم که سه تا آخرینش هم وزارتخانه  3مجبوریم به آن احترام بگذاریم و هیچ راهی هم عجالتاً ندارم برای اینکه ما 

ی ازارتخانهوسه تا وزارتخانه نه فقط باید با هم همکاری کنند )ایوان کریمه( کمترین  شد به همت شخص جناب دکتر طالبیان این

که باید به هم احترام بگذارند و بعد به مهندس مشاورشان حکم کنند که شهر را چگونه، یکی وزارت راه و مسکن متعلق است به 

پردازد و سومین یمی است که الآن به حفاظت مناظر ارجمند فرهنگی و هنری ما اوزارتخانهوزارت شهرسازی کنونی و یکی هم 

نویسد به شهردار که دارد اظهارنظر یمتواند هر وقت دلش خواست یه بخشنامه ینمهم وزارت کشور است. وزارت کشور هم 

سه  ینا کند که براساس چیست ببینیدکند و شهردار اگر بخواهد تعویض شود یا اگر بخواهد جایش دیگری بگیرد باید معین یم

اگر  نگینیسمقوله  یکمشاور  مهندسینبه اصطلاح  یمهنوز نرفت ینهانقش اول ا یگانهاند و ما از راه که شده یوزارتخانه تا موقع

 یختار به یمتک ینو آن را ادغام کند براساس فرهنگ سرزم ینندکه کشور ما را بب یمکن یدامشاور مجرب و عاشق را پ مهندسین

 ستندین یضوابط کاف ینضوابط که ا ینها را از آن استفاده کنند و براساس اهمان فرمول ینکهندارد جز ا یراه یچکشورمان ه

 بگذارد.

مورد را حق ندارید هیچ کدام از  نهمورد معین است که این  نهکنم ولی یادداشتی که تهیه کردم دارای یممن دارم پرحرفی 

اینها را نگاه نکنید. حکم بر این است که این یک موجودیت مقدس است که به همان اندازه که در گذشته اهمیت داشته در آینده 

ما  کند ویمهای ما وصل ینسرزمهای مقدس ما را به آیندۀ همین ینسرزماست که دیروز  هم اثرگذاری داشته باشد که کلیدی

ی متفاوتی دارند و هر کدام در شرایطی قرار گرفتند که هاحکمتی متفاوتی داریم و هر کدام هاقلعهکنیم و ینمبه آنها توجهی 

ی آخر دهۀ خودمان فرصتی هاسالگوییم در ای نگاه نکند و ما مییشهرارجمند و این را  المعارفةریدااین شرایط اگر بخواهد 

عنوان یک ابزار بسیار مهم سرزمینی و و این بیداری سبب شده که به المعارفةریداسوخ کرده در ارجمند داشتیم که بیداری ر

 شود.یمتاریخی کشورمان از این استفاده کنیم و بنگریم که چگونه به آن پرداخته 

 پر از ارزش ودر آن است  ییمقدس است پر ارزش و پر از ابزارها یاراست که بس یریتیصورت مدقلعه را به توانیمینم

به آن  دیکه به صورت منفعل و فقط به صورت منفعل با یمبه آن نگاه کن یبه عنوان گنج توانیمیدر آن نگه داشته نم یینمادها

  کردم. حرفیپر یارمن بس یمبنگر

 محمودی

سال است در میراث فرهنگی هستند، نه فقط در سازمان میراث فرهنگی  30شناسم یمکه من  طورهمانآقای دکتر طالبیان 

ی این را احرفهاثر ملی دارند تبدیل کردند به اثر جهانی از نظر علمی و  18در میراث فرهنگی کشور هم هستند و اگر اشتباه نکنم 



د تا قلعه بوده و حالا که این دانشنامه با همت همه راه تا چن 18من این است که آقای دکتر طالبیان در این  سؤالانجام دادند. 

 افتد چه انتظاری دارید که در این ثبت جهانی این تعداد را بیشتر کنیم خوب است یا خیر.یم

 طالبیان

 کنم از جنابعالی و آقای بجنوردی که این شرایط را به وجود آوردند و در واقع هم برای دانشنامه و هم برای همهیمتشکر 

ی میراث فرهنگی که به هر حال از طرق مختلف باید اتفاق بیفتد که یکی از اینها هاارزشمفید است و هم برای ترویج این 

کنم و در ادامه سخنان آقای بجنوردی و آقای فلامکی که استاد بنده بوده و یمدانشنامه است. من از همین صحبت شما استفاده 

 خواهید دانشنامه را تدوین کنید به هر حالیمتقیماً به هر حال افتخار داشتم که بفهمم شما اگر موضوع دو تا از اینها که خودم مس

لزلۀ تر شویم یکی زیکنزدچگونه اتفاق بیفتد شاید آن دو مورد را خدمت شما عرض کنم یک مقداری به آن چیزی که وجود دارد 

 یممستق خیلیدو مورد  ینا یدشا گر هم در این زمینه وجود دارد، ولیدهم. حالا تعدادی دییمبم و یکی شوشتر را برایتان توضیح 

 . موضوع دفاع استاست یتهم به آن اشاره داشتند موضوع، موضوع امن یاءطور که دکتر اولبه موضوع قلعه و موضوع، اولاً همان

ت و تمام اس ونقلحملست، امنیت که واقعاً مقدس است. امنیت فقط ظاهری و فیزیکی نیست، امنیت غذایی است، امنیت آبی ا

که زلزله در بم رخ داد، من در روز دوم افتخار داشتم در آنجا حضور داشته یزمانچیزهایی که بشر در این دوره به آن نیاز دارد و 

آمد و گفتم اگر در فهرست جهانی قرار یمی جهانی باید هاکمکی اضطراری ایجاد شد هاکمکباشم و بلافاصله بعد از اینکه 

ی را آماده کردیم و خود ارگ بم یک مجموعه خیلی اپروندهشود و ما بلافاصله شروع کردیم به تحقیقات آماده کردن و ینمنگیرد 

افتد. یعنی یمنق ی اتفاارشتهکردیم ساده نبود و همه اینها را که گفتند بدون کار چندیمخیلی وسیع است. اسنادی که باید آماده 

 و بعد بخواهی راجع به یک قلعه یا ارگ یا دژنشناسی شود مسئلۀ زمین، مسئلۀ اقتصاد و کل آن بستر و حوزۀ فرهنگی را ینم

توان با جمع کردن اسناد به این نتیجه رسید. هر یمکردیم به راحتی یمصحبت کنیم و ما به عنوان یک مهندس، یک معمار فکر 

دیدیم این عمق وسیعی دارد و بیشتر باید روی آن کار انجام شود و قرار بود به خاطر اینکه فرصت خیلی کم بود  چه جلوتر رفتیم

ی و هم به نظر معماری و شهرسازی خود ارگ بم به تنهایی شناسباستانو با چیزی که در حوزه میراث وجود داشت هم به لحاظ 

از این جریان  یاشبکهیی پشتش است که هاقصهدیدیم یمرفتیم یمچه جلوتر  توانست در فهرست جهانی بم قرار بگیرد و هریم

ه بم ک یوجود داشت از نام ییهاو به صورت مجرد و قصه ییگفت خودش به تنهاتوان ینموجود دارد که باید آن شبکه را دید و 

جود پشت آن و یمیقد یلیداستان خ یک و یشمکرم ابر یدندر مورد ترک یاقصه یک دیدیمیما م یآن وجود داشت و وقت یرو

 یناصلاً نام بم براساس ا یدکه شا رسدیکه به نظر م یزهاچ یناز ا یکی دهدیبم م یصدا ترکدیکرم م ینا یدارد که بعد وقت

 . ..یره.بحث کرد و غ شودیموضوع وجود دارد م ینکه راجع به ا یاز نام یعنیقصه اتفاق افتاده باشد 

آمد که  دستیی بههاخشتاستقرار و سیر تحول این ارگ بود که به هر حال  رفتیم خود این دیاگرامیمیک مقدار که پیش 

ی مختلفی هاقصهی مختلفی در ارگ وجود دارد که هر کدام هادورهدورۀ قاجار و  نشینی که از هخامنشی تا حداقلزلزله در حاکم

جبات و مو هاقلعهدهنده این بود که این دیاگرام ایجاد شهر نشان دداشت اصلاً خو هش تعلقب ییهاهر کدام سازه دارند و تفسیر

استقرار و توسعۀ سرزمینی پشت سر اینها بود و بعد که مقداری پیش رفتیم دیدیم که ما با چنین جریانی مواجه نیستیم. ما مواجه 

د در شوند و بعد جریانی وجود داریمخلق  هاقناتداً در طول زمان هستیم با بخش آبرسانی آن وابسته بود به یک نظام آبی که بع

ان یک خود زندگی مردم اینها خودش استقرار گاه، هااتنق، هانخلاین منطقه و بعد که بیشتر جلو رفتیم دیدیم کل نظام کشاورزی، 

مختلف وجود دارد. بنابراین شما از یک جزء  هاییاسمقیی وجود دارد که در هاقلعهاصولی دارند هر چقدر که جلوتر رفتیم دیدیم 

 درست کردیم کاملاًیمیک دنیا وجود دارد تا برسید به کل که حالا باید کل را در ارتباط با هم تفسیر کنیم و ما آن موقع فکر 

 است. 



راین کل آن گیرند بنابیمدلیل اینکه یونسکو که منظر فرهنگی را در نظر در حوزۀ فرهنگی، تاریخی خیلی غنی که حالا به

چیزهایی که ما در روزهای اول در نظر داشتیم کاملاً متحول شد، بنابراین کلیاتی وجود دارد که حتماً باید آن را به دقت دید و آن 

ف ی مختلهادانشی مختلف کمک کنند. در واقع اگر آن هادانشی مختلف و هارشتهآید مگر اینکه ینمهم هیچ وقت به دست 

دست بیاورید. در توانید تعریف دقیقی از موضوع قلعه بیان کنید؛ چون همۀ اینها مهندسی هستند دانشنامۀ مهندسی بهینمند نباش

خواستم خدمت شما بگویم. مورد دوم شوشتر بود که دارای یک نظام آبی تاریخی یمواقع کار سختی است این یک مورد که من 

گانه  13ی وجود داشت به نام قلعۀ سلاسل که یکی از آن عناصر اقلعهت دارد آنجا بود که مدیریت سرزمینی که خیلی اهمی

دیدیم که وقتی که آب کارون وارد این دشت یمرفتیم یمی ما آن را در فهرست جهانی قرار دادیم و ما هرچه جلوتر امجموعه

اقع یکی های صنعتی که در ویستمساتفاق بیفتد  دو دونگه و چهار دونگهشود قصه و مطلب دارد تا بیاید به این تقسیم آب یم

های کشاورزی و یک جایی در واقع باید این را مدیریت کند و امنیت را برای کل آن منطقه ایجاد کند. یستمسو  است یابآس

و کارون به آن  دژ یااز منطقهرسید به جایی دهید تا مییمطور ادامه ینهمبنابراین این کار، کار آسانی نیست؛ یعنی شما از آنجا 

م با کردند. بنابراین ما مواجه هستییمی و دفاعی از اینها محافظت اقلعههای یستمسۀ اینها آثاری است که توسط همپیوندد و یم

 مکن به صورتدارند حالا م ینهااز ا یاریبس ی از مهندسی که این شبکۀ مهندسی مهم است و باید آن را تفسیر کنیم. تقریباًاشبکه

ید جمشختتینجوری نباشد وقتی شما به باشد ممکن است ا یمعمار یداز د هایییژگیچه و یقلعه دارا گوییمیکه ما مثلاً م یعاد

 در واقع پاسارگاد شودیمگر م رویدیشما می ندارید که برج و بارو و حصارها را در درون خودش حفظ کند اچارهکنید یمهم نگاه 

ما ش شودیمگر م ی،دفاع هاییستمآن آثار بدست آمده که باز هم در اطرافش س یقع قلعه تخت که رودر وا یرا حفاظت کرد ول

 امکان را نداشته باشیم. اصلاً گانهسهشود در چغازنبیل وارد شوید و آن حالت قلعه مانند و حالت حصار یمشما مگر  .ینیدآن را نب

، ممکن دانآثار مانده یهنسبت بقی ما یکی از عناصر معماری ما هستند که به هاقلعهخواهم بگویم که خوشبختانه یمندارد. من 

یی فرو رفته باشند ولی مداخله کم شده است دو هفته پیش من قلعه ایرج بودم هابخشاست در طول زمان فرسایش پیدا کرده و 

ی که من نظیر است. حداقل جاهاییبن در جهان در ورامین و خیلی جاهای دیگر یک قلعه بسیار بسیار استثنایی که البته از نظر م

های مختلف یکشاورزمتر که در درونش  1550 در 1450رفتم ولی رها شده باید کاوش شود که شاید باید چندین سال اتفاق بیفتد. 

اق اوشی اگر اتفاش و اینها تقریباً با یک کیوروددهند ولی خندق و دیوارهایش و یمکنند در برونش انجام یمدارند کشاورزی 

یی که هااتاقیی که وجود دارد و هااتاقیش گرفته، مصالح، ورودتوان اینها را بازسازی کرد حتی از یمبیفتد کاملاً براساس اسناد 

و  العاده استی مختلف فوقهادورهدست آمده در و اسنادی که به هانوشتهی تاریخی که پشت اینجاست، هاقصهاینجا افتاده، 

 خواهم بگویم که انصافاً برخی از اینها الگوی مادر است.یمنظیر است. من یبیی وجود دارد که هااسطوره

ع در واق حتماً اندگفتهشود حتماً خانم دکتر چوبک در مورد قلعه الموت مفصل یمجزء اینها محسوب  الافراملکمثلاً قلعه 

جربه ها از این کسب تیمعماری از اینها الگوهایی هستند که سایر هاست و برخینترکهنعنوان الگوی درست یکی از ارگ بم به

. ای است و ما خیلی روی آن کار نکردیمیهپامهم و  العادهفوقخواهم بگویم این موضوعی که شما الآن انتخاب کردید یمکنند. یم

 خیلی جسته و گریخته اتفاقاتی افتاده ولی روی آن کار نشده که امیدواریم کار شود.

 محمودی 

خواهیم راجع به قلعه صحبت کنیم با آقای بجنوردی صحبت کردند که چرا دوباره یمها که یبعضدوستان وقتی شنیدند البته 

کار کنیم. آقای بجنوردی الآن  هاقلعهی جدید بزنید و اجازه بدهید ما روی هاحرفکنید، یمدر مورد این مسائل قدیمی صحبت 

زگرد در . میاندکردهی اندازراههای مطالعاتی و پژوهشی یشگرای هارشتهشی و چند دانشگاه معتبر مرکز تحقیقاتی و پژوه چند

ۀ معماری یی که بیشتر دانشکدهادانشکدهکنیم. این یمو تاریخ مهندسی قلعه است و به هر حال داریم صحبت  هادانشنامهخصوص 



یلاش در التحصشود از استادان آنجا، فارغیمنظر شما چیست؟ چگونه  اندهکردی اندازراهی مطالعاتی و پژوهشی را هانوشتههستند 

ه بزرگ اسلامی تا چندین دانشنام المعارفةریداارتباط پیدا کنند با دانشنامۀ مهندسی در ایران و تحت الگوی  آنجا حضور دارند

بان، بزرگ اسلامی به سه ز المعارفةریدای دیگر، هادانشنامهمنتشر کرده و موفق هم بوده دانشنامۀ خلیج فارس، دانشنامۀ تهران و 

آید خوب این پژوهشگران و استادانی که کارشناسی ارشد و دکتری دارند کارهای مطالعاتی و یمفارسی، عربی، انگلیسی بیرون 

 توانند با این مجموعه ارتباط برقرار کنند.یمدهند چطور یمپژوهشی انجام 

 بجنوردی

ی هاجنبهتمام  تواندیمتی که قرار است مقالۀ جامعی دربارۀ یک قلعه نوشته شود معنیش این نیست که یک محقق البته وق 

واند هم تینمخواهد و یک نفر یمآن را پژوهش کند؛ زیرا مقالات علمی مبتنی است بر کارشناسان معتبر و تا حدودی تخصص 

وقتی که دربارۀ موضوع مهمی  المعارفةریداخ، ادبیات و فولکور آن. ما در مرکز ی دیگر و تاریهاجنبهمعماری آن را بنویسد و هم 

م. قطعاً کنیم بین استادان محتریمکنیم برای آن مدخل و بعد برحسب تخصص تقسیم یمخواهیم بنویسیم اول طرحی تهیه یم

شود استفاه کرد. از یمها کار شده از همۀ آنها ینهزمی مختلف معماری در این هادانشکدهفرمایید که در یماون چیزی که شما 

سال پیش داشته باشید ما استفاده  100شود استفاده کرد. ولی اگر در اسناد ملی اسنادی هم از بیش از یمآثاری که پدید آوردند 

 کنیم.یمما از هر سندی استفاده  ،کنیمیم

 هاکهسمجموعۀ زیادی از  المعارفةریداکنیم. در مرکز یماستفاده  هاسکهبنابراین حتی در تحقیقات تاریخی هم ما حتی از 

 کنیم.یمی آورجمعشود و اسناد مختلفی را یممحسوب  مستقرات ءجز را داریم و این

 دهند اینها قابل استفاده است. اما باید بدانیم که یک نفریمانجام  هاپژوهشکدهبنابراین برای استفاده از مطالعاتی که این 

نیست. البته گاهی استثنا وجود دارد. برای نمونه آقای دکتر زوار خویی، هم فیلسوف بود، هم متکلم بود، هم  هاتخصص ۀهمجامع 

ی اشتهرپور هم چندیعلرد و آقای دکتر دان بود یا مثلاً آقای دکتر مجتبی همین خصوصیات را دامورخ بود، هم محقق بود، هم زبان

ود دارد. یی وجهاداستانکنم که همیشه یمی تاریخی باز هم تأکید هاقلعهبود. معمولاً کار، کار تخصصی است. مخصوصاً دربارۀ 

ه باشند؛ ولی داشتممکن است تخیلی هم باشند و واقعیت ن هاداستانآمده و شکل فولکلور پیدا کرده. این  هاکتابدر  هاداستاناین 

ی از فرهنگ ملی ما فولکلور است اعمدهشود، چون اسناد است باید نوشته شود، چرا که بخش یمچون وجود دارد، چون مکتوب 

 کنیم.یمفهمیم و درک یمو ما از طریق فولکلور رفتارهای آیینی مردم را 

ۀ این منابع مهملی را بفهمیم و کشف کنیم. بنابراین از های فرهنگ یژگیوتوانیم تا حدودی یمما از طریق رفتارهای آیینی 

 هاسازه، بعضی هاقلعهشود و نوشته شده در هر یک از اینها بعضی یمهای زیادی دارد نوشته المعارفةریدا دباید استفاده کنیم. البته 

 آمده توضیحاتی داده شده و ما حتماً باید بهره بگیریم. 

 محمودی 

ای است، ولی آن مرکز نشان داده است که توانسته و انجام داده و هر بار یچدهپکه فرمودند کار بسیار  طورهمانبه هر حال 

 ی که به فرض عزیزانی از دانشگاه قهر کردند آمدند پیش شما و اینجا ادامه دارد.ادورهدر هر 

 بجنوردی

نیم. کیمگفتم آهان نعمت رسیده حالا همۀ اینها را جذب یماین مسئله برای ما شگون داشت که استادان من و من  قدرآن

بشود مانند آنها  و بعید است که به سادگی اندداشتهالمللی ینبندارند و برخی از این استادان واقعاً جنبۀ دلیل اینها کسانی هستند که 



 . ما تلاشمان این است که جوانان را تقویت کنیماند و را پیدا کرد و متأسفانه بخش بزرگی از بزرگان علم و ادب و دانش فوت کرده

 محمودی 

یش هم معماری هارشتهیکی از  "دانشنامۀ مهندسی در ایران"شود یمولی آقای دکتر فلامکی اسم این دانشنامه دارد 

رشتۀ مهندسی را اعلام کرده  15است ولی وزارت علوم  تررنگاش خیلی پر یمعماربینیم که قسمت یماست؛ ولی تا الآن داریم 

تا. در واقع حتی مهندسی پزشکی، مهندسی کشاورزی و مهندسی معدن، همۀ اینها هم  15ملاک را هم گذاشتیم همان  کرده،

مثل مهندسی  اهرشتههم جذب شوند. خوشبختانه بقیۀ  هارشتههستند. با تجارب بسیار زیادی که شما دارید چکار کنیم که بقیۀ 

گیرند. یمزیست هم جذب شدند و حتی اتاق فکر هم شکل گرفته و تصمیمات خیلی خوبی را هم دارند یطمحآب و منابع طبیعی و 

البته من اعتقاد  یمدار یبا سده مهندس یمقدار یکحاکم نباشد  یفقط نگاه معمارهم بیایند تا  هارشتهچه پیشنهادی دارید که بقیۀ 

گفتند معمار چطور الآن آکادمی شده یمدانسته الآن به او یهمه رشته را م دادهیکه اون کار را انجام م یها قبل کسهدارم اون سد

 کمک بگیریم؟ هارشتهتوانیم از همه یمما 

 فلامکی

رسیم در موردشان صحبت کنیم، ولی ینمهای شما را یادداشت کردم. زمان کم است و ی فرمایشهانکتهدفعه من یکی دو 

خواستیم به چاپ یمویژه کارهایی که یادم است روزی، روزگاری در همین دانشکدۀ خودمان برای کارهای پژوهشی، علمی و به

د نکردیم و این جو بسیار جذاب بود که سرور بنده جناب آقای دکتر طالبیان به آن مسلط هستیمبرسانیم در دانشکده همکار پیدا 

دهند. ما شروع کردیم برای لبۀ جنوبی خزر از سمنان تا نیشابور همه را مطالعه یمکه اگر دوست داشته باشند خودشان بهتر توضیح 

 کردیم. 

کردیم و به هر حال آن موقع به راحتی توانستیم به موفقیت برسیم که یمآقای دکتر فرمودند عاشق بودیم و این کارها را 

ی دیگر بیایند و با هم توافق نظر کردیم تمام شهرها را بررسی و مطالعه کردیم تا توانستیم هارشتهر بود باید از یکی از اینها معما

یکی از آنها را به صورت کتاب به چاپ برسانیم. از دانشگاه تهران این کار به خصوص به وجود آمده و گشاینده راه بود ولی نتوانست 

 20توانستیم کارهای مملکتی انجام دهیم ولی هیچ کسی به ما یعنی یک تعداد ینمبودجه خصوصی ادامه پیدا کند. برای اینکه از 

نفره از معلمان دانشکده هنرهای زیبا و دانشکده ادبیات دانشگاه تهران و بعضی از عزیزان دانشکده فنی این امکان دیگر وجود 

ین کار مثل آورند برای ایمل متفاوتی برایش هست کسانی هم که پناه ندارد، ما الآن بیاییم و اثر فرهنگی انجام بدهیم چون دلالی

ه با گوید پیش از اینکیمۀ دیگر سخن رشتدهد و از یمکند و کار را انجام یمسرور بنده راه دیگری جز این کار ندارد پس قبول 

 توانیمینمر پژوهشی را چاپ کند و ما دهد و به ویژه که بخواهد کایمی دیگر تبادل نظر کند و کار پژوهشی انجام هارشته

نند کیمی مختلف که دارند خودشان را آماده هادانشکدهتوانی درخواست کنی که ینمدرخواست کنیم این جو الآن وجود ندارد و 

 ندادیما ر اینو جماند حاضر نیستند که کمک کنند و یمبگیرند یا بازنشستگی آنها را که عین فوتشان فوت استادان را جشن که 

که آقای دکتر طالبیان فرمودند این موضوع را ادامه بدهند و هیچ راهی جز این  طورهمانرا که  یجدبیایند و این مقوله چنین که 

خاموش  ای را که هنوزیش محدودی که در اختیار داریم تا بتوانیم شعلهوبکمنداریم و وجود ندارد. باید تحقیق کنیم با امکانات 

 کنیم که خاموش نشود تا اینکه نسل بعدی ما بیایند. نشده کاری 

 دانشی را درست کردند حسن نیتشان گفته شد و در آنجا یکیانمطالبیان فرمودند که برای بم اولین گروه  دکتر آقایجناب 

م به حال رها کردن بای که بعد دست داد یجهنتدست آمد. ولی دانشی بودن صورت گرفت و نتایجی هم بهنسبتاً کوتاه میان ۀدور



آمدند به این قضیه و سازمان میراث ینملرزۀ بعدی بودند و نه استانداری کرمان و نه فرمانداری بم خودش بود و منتظر زمین

 فرهنگی هم ابزار لازم برای چنین کاری را نداشت. 

تواند بدون توافق وزارت کشور ینمکنند و یمتأسیس ارجمندی که به وجود آمده کار کند باز هم ناز  اگر بخواهد وزارت تازه

. به هر حال تکلیفشان روشن است هاوزارتخانههمدلی با وزارت مسکن و شهرسازی کار خودش را جلو ببرد و این یبتوافق و یبو 

لاً به د اصفهمینمدهد. یمآید استعفا یمکند و یمای است و عمل یستهشاسال وزیری دارد که بسیار انسان  11ی که اوزارتخانه

واند دانشگاه بهش کمک کند. که بت یکجوانان  یشهاند یرا فدا یاساس یدگرگون یک یمهست یتیوضع ینهر حال ما در داخل چن

ن را اگر بخواهد آ بگردد ییهاعقب اون مقوله یستکدام حاضر ن یچما ه یهاو برود عقب اون کارها ساختار دانشکده یردشکل بگ

جور کارها نیاکه عاشق  هاشهرستانمخصوصاً در  هادانشگاهبه نتیجه برساند پشتیبانی لازم است. معلم خوب  به عمل برساند و

توانند بکنند و شخصاً سروران بنده این را یک جوری روشن نگه دارید ینمدهند و بنابراین هیچ کاری ینمهستند به اینها بودجه 

 ارند بتوانند کار خودشان را انجام بدهند.تا بتوانیم این جوانانی که عشق به دانش د

 محمودی

ی که کردید به مراکز دولتی و خصوصی واقعاً این مرکز، مرکز خصوصی است و سخت هم بود، فراز و نشیب هم ااشارهولی 

 خواهم بپرسم. یمزیاد داشت و از آقای دکتر طالبیان 

اگر اشتباه نکنم داره که الآن یک میلیون جلد کتاب در آنجا جمع  62از سال  المعارفةریدای که اگذشتهبا توجه به این 

جلد دارد با آن تاریخچه و اینجا الآن به یک میلیون جلد رسیده  600 حدوداًشده و اینکه ببینیم کتابخانه مرکزی دانشگاه تهران یم

 اندگفتهمت آقای بجنوردی بوده است که در این میان ی ندارد. ولی هابودجهی هم داشته و الآن اصلاً ابودجهاست و قبلاً 

به  نگر هستند و اشاره کردندرا شروع کنید و این کار شروع شده و خیلی هم آقای بجنوردی آینده «دانشنامۀ مهندسی در ایران»

زیادی که شما  تجربۀ بسیاربپیچد با  اینترنتی دانشنامۀ دیگری که انجام دادیم فیزیکی و کاغذی بوده و این است که حتماً باید

ها آن طرف رو طرف، دانشنامه ینا یزیچ یک یدناسا در سطح جهان که شا ینبخش ساخت اآقای دکتر و مخصوصاً در  ،دارید

ی استردهگ. این راهی که آقای بجنوردی گفتند برای دانشنامۀ مهندسی که خیلی هم کار سخت و است دو هر یاو  ینترنتیموزه ا

ها فیزیکی بوده ولی اینجا اشاره کردند که از اول دانشنامه باید اینترنتی یقبلدر  هادانشنامهم اضافه شد زیرا این است و این ه

 باشد. نظر شما چیست؟

 طالبیان

بلکه بسیاری از مراکز مهم علمی جهان به سمت انتشار الکترونیکی  هادانشنامهتنها خوب به نظر من کاملاً درست است زیرا نه

ذشته من هفته گ توان مطلب را یافت و در جایی نگهداری کرد، حتییموجو دارد و به راحتی اند، زیرا قابلیت جستتی رفتهی و آ

و انتشاراتش  یرا جشن گرفتند و نهاد آموزش یسال 60 چند روز پیشو  گذردیسال از عمرش م 60است حدود  یدستگاه یک

ی خصوصی از نهادها و غیره دارند هابخشافتد از یمری از انتشارات جهان دارد اتفاق تقریباً بسیا مرمت ۀمعروف هستند در حوز

 گیرند. یمبهره 

در اینجا به سرعت پلتفرم جدیدی را تعریف کردند که بتوانند آموزش مجازی را انجام دهند به نظر من خیلی مسیر درستی 

نسخۀ فیزیکی منتشر کردیم  50ای کتاب میراث طبیعی ورژن اولش را دهیم حتی بریماست البته شاید این کاری که داریم انجام 

 یرند.بگ بهرهآن هم  یزیکیفی مهم است تا برخی از افراد از هاکتابخانهو بقیه الکترونیکی که این تعداد هم برای برخی 

 



 محمودی

شود اتفاقاً خیلی با حروف الفبا و فیزیکی بوده خیلی منتظر شدند که یمیی که چاپ هادانشنامهو  هاالمعارفةریداروی بقیه 

تا مدخل هم هست  50بینیم این آزادی را در یمفلان مقاله آماده شود. تا مجلد بتواند بیاید بیرون و این وقتی که اینترنتی است 

متعدد داشته  هاییبازنگرد ویراستاری کنید و توانییمسایت بیاید بالا و فعال شود و گاهی درستش هم همین است که به سرعت 

 توان آپلود کرد و بعد اصلاحات را انجام داد.یمباشید و منتظر نباشید. 

را  خواهند این سایتیمشود و حتی گروهی از مهندسان جلساتی داشتند و پیشنهاد دادند که یماتفاقاً این کار دارد انجام 

 ییهاخلدمکه من اول جلسه عرض کردم تا امروز تعداد  طورهمانبزرگ اسلامی.  المعارفةریدای کنند و هدیه کنند به اندازراه

شود. به غیر از اینها هر فصلی یمنفر پاسخ درست دادند و بقیه رفته است و دارد انجام  93موضوع است که  154که ارسال شده 

 از نتایج نشستی داشته باشد نشست پاییزی است.

پیش در اواخر تابستان بود که در آن بیشتر دربارۀ لزوم دانشنامۀ مهندسی صحبت شد و این بار به  ماه 2 نشست اول تقریباً

و تأثیرش در فرهنگ ایران پرداخته شد. باز هم تعداد معمارها، شهرسازها  هاقلعهو دانشنامه و مهندسی و فرهنگ در  هاقلعهبحث 

ی هاجموعهمزیست و منابع طبیعی که فعال شده یکی از یط محآن اتاق فکر آب،  و مهندسان عمران زیاد بود، ولی خوشبختانه با

. حرف برای گفتن هم زیاد دارند و شاید هم باید اعترافاتی کنند سترشته مهندسی آب است که موضوع نشست بعدی ما 15آن 

و  هاستقلعههم همین  اشنمونهکردند که یمزیست را رعایت نکردند، در صورتی که معماران قدیمی ما خوب رعایت یطمحکه 

 سر جایش مانده است ولی شهرهای جدید را سیل برده است. هاقلعهآقای دکتر فلامکی اشاره فرمودند، با سیل 

شتر ی است که بیادغدغهزیست و منابع طبیعی است که یطمحبهمن بیشتر در زمینۀ آب و  30نشست بعدی ما در چهارشنبه 

 اریم و نباید فرصت را از دست بدهیم. ما در کشور د
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